
Výsledky voleb
Jak se změní krajské 
zastupitelstvo? Jak jsme 
volili? Přinášíme volební 
přehled.
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Pošty zůstávají
Pošta nebude dělat 
změny bez dohody 
s obcemi. Slíbil to její 
ředitel.
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AKTUÁLNĚ S ŘEDITELEM

noviny jsou součástí projektu                                  www.ceskydomov.cz

STALO SE

SÍŤOVKA JE Z VYSOČINY
Žďár nad Sázavou (pz) • V říjnu si lidé 
z Vysočiny připomněli výročí úmrtí Vavří-
na Krčila, vynálezce slavné nákupní tašky 
síťovky. Legendární taška vznikla šťastným 
nápadem žďárského výrobce sítěk do vla-
sů, který přidal vlastně jen dvě uši. Síťovka 
provázela Čechy celým dvacátým stoletím, 
vyrábět se přestala až v sedmdesátých letech. V novodobé historii ji pak 
zcela nahradily levné igelitky a dnes je kdysi obyčejný předmět denní po-
třeby bezmála muzejním unikátem.  www.ivysocina.cz

popisek

Mezidobí těsně po krajských volbách zažíváme na Vysočině již podruhé. Pro 
úřad to neznamená zásadní změnu, práce pokračuje tak, jak jsme zvyklí. Zna-
mená to ale změnu pro krajskou samosprávu. Nejprve jen připomenu některé 
důležité věci: kraj je samosprávným územním celkem, to znamená například, 
že má svoje zastupitelstvo, radu a hejtmana tak, jako má zastupitelstvo, ra-
du a starostu město či obec. Politici prochází každé čtyři roky skládáním účtů, 
tedy volbami. Na základě výsledků hlasování se pak musejí dohodnout, které 
strany budou úzce spolupracovat na řízení kraje a které se ocitnou v opozi-
ci, na ustavujícím zasedání po volbách zvolí hejtmana, jeho náměstky a rad-
ní. Krajský úřad zčásti pracuje jako orgán samosprávy, zčásti vykonává stát-
ní správu – tedy činnosti pro stát v takzvané přenesené působnosti. Výsledky 
voleb přenesenou působnost neovlivní, ta se totiž řídí zákony, vládními naří-
zeními a například také závaznými metodickými pokyny nadřízených orgánů 
– ministerstev, na politickém složení orgánů kraje nemůže být závislá. 
Výkon samostatné působnosti – samosprávy – je naopak politickým slože-
ním samosprávných orgánů ovlivňován bezprostředně. Politici svým rozhodo-
váním modelují rozvoj kraje, řídí hospodaření a správu majetku a také posky-
tování mnohých veřejných služeb přímo, nebo prostřednictvím příspěvkových 
organizací. Krajský úřad nemá v samostatné působnosti příliš velké rozhodo-
vací kompetence, spíše plní úlohu servisního zázemí pro krajskou samosprá-
vu. Pro radu, hejtmana a zastupitelstvo připravuje podklady, analýzy, návrhy 
řešení. Volby jsou tedy pro krajský úřad sice důležitým předělem, ale žádnou 
revolucí, a je to tak správně. Přesto si neodpustím osobnější pohled. Je to sa-
mozřejmě pro nás všechny napínavé – čtyři roky jsme věnovali svůj čas a prá-
ci pro rozvoj Vysočiny. Na základě strategických rozhodnutí politiků jsme spo-
lečně s nimi usilovali o zachování a zlepšování podmínek pro život v našem 
kraji. Zcela přirozeně nás zajímá, co na to obyvatelé kraje řeknou. A stejně 
tak nás zajímá, jakými cestami se budeme ubírat dál. Do příštích období ne-
hledíme s obavami. Víte (a to je moje druhá osobnější poznámka, kterou si 
dovolím), já si vůbec nemyslím, že politika je nějaká špinavá louže, jak zní 
módní názor. Alespoň pokud jde o politiku regionální, bližší k občanům. Je to-
mu právě naopak. Denně se potkávám s politiky, kteří mají opravdový zájem 
na tom, aby Vysočina byla dobrým, přívětivým a moderním krajem. S politiky, 
kteří s upřímností, pracovitostí a profesionalitou usilují o obecný prospěch. 
A nejvíce si cením toho, že se ti naši politici dokážou na věcech dobrých pro 
Vysočinu shodnout, i když jsou z různých stran.

Zdeněk Kadlec
ředitel krajského úřadu

Hasiči s pískem
Hasiči už při povodních 
nemusí písek pytlovat 
ručně. Mají na to stroj.
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Podnik odkoupí skládku i po-
zemky od stávajícího majitele za 
23 milionů korun. „Sanace začne 
téměř okamžitě zahájením údrž-
bových prací, instalací čistírny od-
padních vod a dále přípravou pro-
jektu na získání financí z evrop-
ských fondů. Z těch bychom mě-
li na sanaci získat až 85 procent 
peněz, zbylých 15 procent zaplatí 
stát,“ uvedl ministr.

Konkrétní výsledek se dostavil 
po několikaletém tlaku kraje na 
stát. Po létech slibů se tak obyva-
telé Vysočiny dočkají konkrétního 
a rychlého řešení. Skládka v Poz-
ďátkách je nejvýznamnější pro-
blém z hlediska ohrožení a znečiš-
tění životního prostředí na Vyso-
čině. Hrozí zde únik skládkových 
vod s obsahem kyseliny sírové do 
horninového prostředí a do vod 

podzemních a následně i povrcho-
vých. Kontaminace spočívá ze-
jména ve snížení pH, zvýšení ob-
sahu železa, těžkých kovů a síranů 
ve vodě. Od roku 1997 je skládka 
mimo provoz. „Jsme na konci 11 
let dlouhé anabáze. Jsem přesvěd-
čen, že není nic, co by mohlo sana-
ci zabránit,“ řekl na místě hejtman 
Vysočiny Miloš Vystrčil (ODS).
Generální ředitel společnosti Di-

amo Jiří Jež odhaduje, že likvidace 
skládky přijde na 380 milionů ko-
run. „Až odkrytí skládky ukáže, co 
skutečně skrývá, v podstatě jsme 
připraveni téměř na všechno,“ pro-
hlásil Jež.
Skládka u Pozďátek byla zpro-

vozněna v roce 1994. Uloženo na 
ni bylo kolem 30.000 tun odpadů 
a v roce 1996 zhruba 10.000 tun 
zelené skalice.

Pozďátky (kid, jis) • Jedovatá skládka v Pozďátkách za 
několik týdnů začne pomalu mizet z povrchu zemského. 
Náročné odstraňování bude v režii státního podniku 
Diamo. Vyplynulo to z říjnové návštěvy ministra prů-
myslu a obchodu Martina Římana (ODS) na Vysočině.

P O T V R Z E N OP O T V R Z E N O
SKLÁDKU ODSTRANÍ PODNIK DIAMO

Jak šel čas na pozďátecké skládce:
1993 stavba povolena stavebním úřadem Městského úřadu Třebíč
1994 zahájen zkušební provoz skládky
1995 souhlas Okresního úřadu Třebíč k provozování zařízení ke 

zneškodňování odpadů
1997 skládka mimo provoz, nesplněny podmínky k provozu skládky
1999 prohlášení konkurzu na vlastníka skládky (toho času DEP 

POZ, s.r.o. Třebíč)
2002 vláda rozhodla o uvolnění financí na sanaci skládky, konkurzní 

správce však skládku prodává zahraniční společnosti ICKM 
REAL ESTATE, s. r. o., postupně dochází k několika změnám 
vlastníků skládky

2006 Rada kraje Vysočina požaduje důslednou asanaci skládky 
Pozďátky a zároveň připomíná, že v souladu se schváleným 
Plánem odpadového hospodářství kraje Vysočina není nutné 
budovat zpracovatelské závody nebezpečných odpadů v kraji

2007 Ministerstvo životního prostředí souhlasí pouze se sanací 
skládky bez jejího dalších rozšíření a provozu

2008 Předseda vlády Mirek Topolánek potvrdil odkup skládky 
státem a zajištění její úplné sanace

VELKÉ PŘÍPRAVY NA MIMOŘÁDNOU KULTURNÍ UDÁLOST
Dolnorakouská zemská výstava už příští rok i na Vysočině

18. duben – 1. listopad 2009 Telč, Horn, Raabs


